

عنوان الرسالة / العنصر الدينية الباقية في محافظة جنوب سيناء حتى نهاية العصر الأيوبي  
( ٢٠ - ٦٤٨هـ / ٦٤١ - ١٢٥٠م )

ملخص الرسالة :

تتحدث الرسالة عن المساجد بمحافظة جنوب سيناء منذ الفتح الإسلامي لمصر وحتى نهاية العصر الأيوبي ( ٢٠ - ٦٤٨هـ / ٦٤١ - ١٢٥٠م ) والرسالة تتكون من تمهيد ومقدمة وثلاثة أبواب، بدأت الرسالة بالتمهيد والمقدمة تحدثا عن سيناء لغويا ، وموقع سيناء والسكان والطرق في سيناء، وسيناء قبل العصر الإسلامي .

**الباب الأول:** يتحدث عن سيناء تاريخيا من الفتح الإسلامي حتى نهاية العصر الأيوبي ويندرج تحت هذا الباب ملخص لتاريخ سيناء من الفتح الإسلامي حتى نهاية العصر العباسي ، وتاريخ سيناء من بداية الدولة الفاطمية حتى سقوطها، وانتهى هذا الباب بنبذه عن تاريخ سيناء في العصر الأيوبي .

**الباب الثاني:** الدراسة الوصفية للمساجد في جنوب سيناء حتى نهاية العصر الأيوبي ، شمل هذا الباب الوصف المعماري الدقيق لمساجد جنوب سيناء، وهي مسجد حصن راية بالطور ، والمساجد في منطقة سانت كاترين (المسجد الجامع بدير سانت كاترين - مسجد جبل موسى - مسجد جبل الطاحونة )، والمساجد في قلعة الجندي(المصلى - المسجد فوق الصهريج - المسجد الجامع - المسجد ذو السقف المقيبى ) والمسجد في قلعة طابا .

**الباب الثالث :** للدراسة التحليلية لموضوعات البحث وشمل تحليل العناصر المعمارية (من تخطيط - مواد بناء )- عناصر المنفعة(منبر- محراب- المئذنة )- العناصر الحاملة (الدعامات - الأعمدة)- العناصر المحمولة( العقود- الأسقف- الشرفات)، وتحليل للعناصر الزخرفية( نباتية - هندسية - كتابات كوفية ونسخية)، وبالرسالة تخيل لهذه المساجد حال اكتمالها بالإضافة للعديد من المساقط الهندسية والصور الفوتوغرافية لموضوعات الرسالة .

واختتمت الدراسة بما انتهى إليه الباحث من نتائج ، بالإضافة إلى فهارس للوحات والموضوعات .

**Religious buildings remaining in South Sinai governorate till the end  
of the Ayoubid age  
(20 – 648 A.H / 641 – 1250 A.D)**

**Abstract:**

The thesis previews the Religious buildings remaining in South Sinai governorate from the Islamic conquest of Egypt to the end of the Ayoubid age (20 – 648 A.H – 641 – 1250 A.D). The thesis contains a preamble, introduction and three parts; the preamble and introduction give information about Sinai linguistically besides the location of Sinai, the population and the roads in Sinai and Sinai before the Islamic age.

The first part treats Sinai historically commencing from the Islamic conquest to the end of the Ayoubid age. It is branched under this part an abstract of the history of Sinai commencing from the Islamic conquest to the end of the Abbasid age, and the history of Sinai from the beginning of the Fatimid State till its fall. The conclusion of this part displays an outline about the history of Sinai in the Ayoubid age.

The second part: The descriptive study of the mosques in South Sinai till the end of the Ayoubid age. This part includes the precise architectural description of the mosques in South Sinai like Raya Fort Mosque at Al-Tur, the mosques in Saint Catherine (Saint Catherine Monastery Mosque – Moses Mount Mosque – Mill Mount Mosque), mosques in Al-Gendi Castle (The Place of Prayer (Mosalla) – Over-tank Mosque – Al-Djame' Mosque – Valt-Ceiling Mosque) and the mosque in Taba Castle.

The third part: The analytical study of the research topics. The part included analyzing the architectural elements (planning – materials of construction), elements of utilities (platform (mimbar) – mihrab – minaret), the holding elements (posts (columns – pillars), the carried elements (arches – ceilings – shorrafat [ornaments on the on top of the wall of the mosque]) and analyzing the elements of ornament, plant, geometric and Kofi calligraphies. The thesis has the vision for these mosques in case of their completion in addition to several geometric projections and photographs pictures for the topics of the thesis.

The conclusion of the thesis contains the results that the researcher reached and the indexes of the portraits and topics.